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امین قاس�می: س��ینمای کمدی ایران در سال های اخیر 
به فرمولی ثابت و کلیش��ه ای برای جلب مخاطب رسیده 
اس��ت؛ 2 مرد لمپن صفت در جست وجوی پول، دهه 60 
و مقدار بی حساب و کتابی از شوخی های جنسی. در این 
میان، هر بار یکی از عناصر فرهنگی یا مذهبی نیز دستمایه 
کم��دی قرار می گیرد تا فضای ت��ازه ای برای این فرمول 
تکراری فراهم شود. این بار »آنتیک« با ورود به حوزه امر 
مق��دس و روایت یک امامزاده جعلی، تلاش دارد روایتی 
طنز از خرافه پرس��تی و مناس��بات اقتصادی - اجتماعی 
پیرامون باورهای مذهب��ی ارائه دهد. اما آیا فیلم در این 
هدف موفق اس��ت، یا خود گرفتار همان چیزی می شود 

که قصد نقد آن را دارد؟
تلاش برای نقد یا تکرار همان چرخه؟ ■

داستان فیلم »آنتیک« حول محور 2 مرد جوان شکل 
می گیرد که در پی یافتن یک زیرخاکی، درگیر تعقیب و 
گریز پلیس می شوند و سر از روستایی درمی آورند که مردم 
آن به راحتی از ش��کل گیری یک امامزاده جعلی استقبال 
می کنند. در نگاه نخست، فیلم به نظر می رسد قصد دارد 
با زبان طنز، باورهای خرافی را نقد کند و نش��ان دهد که 
چگونه عناصر اقتصادی و منافع فردی در شکل گیری این 
باورها نقش دارند. نکته مهم اما این است که فیلمساز در 
نهایت به ورطه ای می افتد که نه تنها انتقادی جدی از این 
پدیده ارائه نمی دهد، بلکه به نظر می رسد امر مقدس صرفا 
در راستای خنداندن مخاطب مصرف می شود. این همان 
مکانیزمی است که بسیاری از فیلم های کمدی سال های 

اخیر از آن تبعیت می کنند: ابتدا به تابوشکنی دست می زنند 
اما در نهایت با مخاطب خود به نوعی مصالحه می رسند و 
به همان ارزش هایی که به نقد کشیده بودند، بازمی گردند 

اما شاید نه در خود فیلم، بلکه در گیشه.
سینما، آینه جامعه یا ماشین گیشه؟ ■

نبای��د فراموش کرد که س��ینما پدیده ای مس��تقل از 
ش��رایط سیاس��ی، اجتماعی و اقتصادی جامعه نیس��ت. 
فیلمس��از نیز در خلأ تصمیم نمی گیرد که چه روایتی را 
بیان کند. در شرایطی که جامعه درگیر تحولات پیچیده 
است، فیلم های کمدی نیز به نوعی تلاش می کنند به این 
فضا واکنش نش��ان دهند. مشکل اصلی اما این است که 
ای��ن واکنش نه در قالب روایتی خلاقانه و چندلایه، بلکه 
صرفاً در حد بازتولید شوخی های سطحی باقی می ماند. در 
چنین فضایی، کمدی از یک ژانر سینمایی با ظرفیت های 
انتقادی و اجتماعی، به ابزاری برای فروش بیشتر و جلب 

توجه مخاطب تبدیل می شود.
آنتیک؛ تركیبی از 3 عنصر تکراری ■

ب��ا نگاه��ی دقیق تر، می ت��وان دریافت ک��ه »آنتیک« 
در نهای��ت چیزی جز ترکیبی آش��فته از 3 عنصر اصلی 

کمدی های اخیر نیست.
امر جنسی: فیلم مملو از شوخی های جنسی و موقعیت های 
اروتیک است که نه تنها در خدمت روایت نیستند، بلکه صرفاً 

برای جلب مخاطب به کار گرفته شده اند.
امر مقدس: اس��تفاده از مفاهیم دینی و باورهای مذهبی به 
عنوان بستری برای شوخی، بدون آنکه نقدی ساختاری به 

آنها داشته باشد.
ام�ر اقتص�ادی: نمایش دغدغه های مال��ی و فقر به عنوان 
نیروی محرک داس��تان، بدون ارائه تحلیلی عمیق از علل و 

پیامدهای آن.
ترکیب این عناصر، به جای آنکه یک فیلم کمدی قوی 
با نقد اجتماعی مؤثر بسازد، صرفاً به اثری تبدیل می شود 
که از هر کدام از این حوزه ها بهره برداری سطحی می کند 

و در نهایت هیچ تأثیری بر مخاطب نمی گذارد.
تا كی مخاطب باید به این كلیشه ها بخندد؟ ■

»با اون بازی نکن بیا با این بازی کن« یا »حاج آقا شمارو 
هم آره؟« شوخی از هر نوعش اگر بجا و هنرمندانه باشد یک 
عنصر مهم است اما سؤال اساسی این است: این نوع کمدی 
تا چه زمانی می تواند مخاطب را جذب کند؟ آیا تکرار مداوم 
شوخی های جنسی و بهره گیری از مؤلفه های نوستالژیک، 
بدون داشتن یک روایت منسجم، همچنان برای مخاطب 
ایرانی جذاب خواهد بود؟ اگر یک فیلمساز صرفاً به دنبال 
س��اخت اثری برای گیشه باش��د، شاید این مسیر برای او 
منطقی باشد اما اگر ادعای نقد اجتماعی را مطرح کند، قطعاً 
باید منتظر تیغ نقد نیز باش��د. در نهایت، »آنتیک« مانند 
بسیاری از کمدی های اخیر، تنها یک سرگرمی کوتاه مدت 
است که در عین حال، تصویری از وضعیت فعلی سینمای 
کمدی ایران ارائه می دهد؛ سینمایی که بین میل به نقد 
اجتماعی و ضرورت های تجاری سرگردان است و در این 
میان، بیش��تر از آنکه روایتی معنادار خلق کند، در همان 

الگوهای آشنا و تکراری غرق می شود.

معصومه حس�نخانی: آنتیک دنباله یک چرخه معیوب اس��ت که 
از میانه های دهه ۴0 شمس��ی با گنج قارون ش��روع شد و جریان 
فیلمفارسی را به راه انداخت و هر روز مبتذل تر از قبل شد. در تمام 
این فیلم ها باید شخصیت هایی طراحی یا به تعبیر بهتر کپی می شدند 
که لمپن ها و آدم های بی سروپا بتوانند با آنها همذات پنداری کنند. 
از آن روزی که علی بی غم به جای مبل روی زمین نشس��ت و سر 
سفره آبگوشت، پیاز را با مشت خرد کرد، این جریان به راه افتاد. آن 
روزها خیلی ها فکر می کردند داریم از سینمای بورژوازی و متبختر 
ارامنه که نماد بفروش آنها ساموئل خاچیکیان بود فاصله می گیریم 
و این خوب اس��ت اما کسی نمی دانست ته این ماجرا قرار است به 
کجا برسد. این ماجرا قرار بود ما را به جایی برساند که پاخور سینما 
فقط افراد مس��تعد همذات پنداری با لمپن ها شوند؛ کسانی که به 
متلک های بودار جنسی می خندند و شخصیت خودشان را در زوج های 
مذکری می بینند که بی سر و پا هستند و به دل جماعت دغدغه مند 
رفته اند تا تحقیرهایی که این جماعت به خاطر بی بهرگی از درک 
این دغدغه ها شده اند، در این فضا تخلیه شود. این تمسخرها که در 
این فیلم ها نثار جماعت مذهبی می شود، در اصل دایره ای فراتر از 
این طیف اجتماع را دربر می گیرد. این فیلم ها به ستیز با هر چیزی 
می روند که وجودش به صورت خود به خود انکار لمپنیس��م است. 
یک روز معلم ها را مسخره می کنند، یک روز اساتید دانشگاه را و در  
3 دهه اخیر می بینیم که سراغ جماعت مذهبی آمده اند. این فیلم ها 
قرار است تمام آن دغدغه ها و چیزهایی را که لمپن ها از آنها بی بهره اند 

به سخره بگیرند، تا دل مخاطبان شان خنک شود.
در »آنتیک« 2 آدم لمپن داریم که یکی  شوهرخواهر دیگری است. 
انقلاب شده و یکی از این 2 نفر از زندان آزاد می شود و می بیند دختر 

مورد علاقه اش ازدواج کرده است. او به همراه شوهرخواهرش سراغ 
سرقت یک شیء عتیقه از خانه یکی از صاحب منصبان رژیم قبل 
می رود که در آنجا با کمین نیروهای کمیته مواجه می شوند. بچه های 
کمیته منتظر اعضای گروهک فرقان بودند و این 2 نفر را با آنها اشتباه 
می گیرند. آنها هم فرار می کنند و به روستایی می روند که در آنجا به 
سرشان می زند برای پولدار شدن یک امامزاده جعلی درست کنند. 
درست است که ایده امامزاده در یک فیلم کمدی سینمایی قبلا به 
این شکل به کار گرفته نشده بود اما اگر دقت کنیم هیچ چیز این 
فیلم جدید نیست. 2 نفر لمپن دنبال پول درآوردن به هر طریقی 
هستند و سر راه شان چیزی قرار می گیرد که ایده ای بسیار عجیب را 
به ذهن شان می رساند. حتی حضور پژمان جمشیدی در قالب نقش 
کس��ی که دنبال عتیقه جات است، به راحتی مخاطب را یاد سریال 
»زیر خاکی« می اندازد. تنها چیزی که به این کلیشه های آشنا اضافه 
شده، غلو بیشتر است. درصد غلو را بالا برده اند تا کمبودها جبران 
شود و همین منتج شده به بدترین پژمان جمشیدی ای که تا به حال 
سینما و تلویزیون ایران به خود دیده بود. اتفاق عجیب اینجاست که 
سازندگان فیلم با اعتماد به نفس تمام آن را به جشنواره فیلم فجر 
آورده اند. معمولا به این اعتراض می شود که چرا چنین فیلمی با این 
کیفیت را هیات داوران فجر پذیرفته است اما در حقیقت باید بیشتر 
از س��ازندگان خود فیلم تعجب کرد که به این ریسک تن داده اند. 
آمدن چنین فیلم هایی به جشنواره فجر باعث می شود دست شان 
رو ش��ود و دیگر در اکران نتوانند از کنجکاوی مخاطب برای فریب 
دادن او استفاده کنند. قبلاً حضور فیلم مسخره باز از جواد رضویان 
در جشنواره فجر باعث شد تمام ویژگی های منفی فیلم برملا شود و 

حتی مخاطبان عام هم هنگام اکران از آن استقبال نکنند.

؛ همان ابتذال همیشگی همذات پنداری با لمپن هاآ

فرهنگ و هنر
دوشنبه 15 بهمن 14۰3

وطن امروز     شماره 4246
حضرت امیر المومنین)ع(: 

وقتى كسى پى برد كه دوستش به چيزى نيازمند است، بايد 
قبل از درخواست نياز او را بر طرف كند و او را وادار به سؤال و 

درخواست نکند.

گفت و گوی »وطن امروز« با دانش اقباشاوی، كارگردان فیلم »اسفند« كه روایتگر رشادت های شهید علی هاشمی است

قهرمان هور

سردار شهید سرلشکر علی هاشمی یکی از اسرارآمیزترین 
فرماندهان جنگ ایران و عراق بود که حتی نامش تا سال ها 
سر زبان ها نیفتاد. البته مردم خوزستان خیلی خوب او را 
می شناختند. او عرب زبان و اهل خوزستان بود و با مردم 
بومی آن منطقه که از طیف های مختلف فکری و تیپ های 
متفاوت اجتماعی بودند، قرارگاهی تأسیس کرد که ارتش 
کلاسیک و منظم عراق را در دامچاله یک نبرد نامتقارن 

به باتلاق غافلگیری فرو برد.
از آنجا که فعالیت شهید هاشمی امنیتی بود و خیلی ها 
سر از کارش درنمی آوردند، همان زمانی هم که زنده بود، 
حرف و حدیث هایی درباره اش زمزمه می ش��د. او از روز 
اول جنگ تا چند روز مانده به پایان آن به همین ترتیب 
فعالیتش را ادامه داد و وقتی به شهادت رسید پیکرش 
مفقود شد که همین مفقودیت هم دامنه بعضی شایعات 
را گسترش داد؛ تا اینکه سال ۸۹، در جریان تفحص، پیکر 
شهید علی هاشمی به میهن بازگشت. فیلم »اسفند« به 
مقطعی از زندگی شهید هاشمی می پردازد که او تصمیم 
می گیرد در یک طراحی خلاقانه و مبتکرانه، از باتلاق هور 
به عراق حمله کند. یعنی از جایی که هیچ عقل نظامی ای  
حت��ی آن را حدس هم نم��ی زد. با دانش اقباش��اوی، 
کارگردان فیلم اسفند که خود هم اهل خوزستان است 
و ارتباط عاطفی عمیقی با آن فضا و شخص شهید علی 

هاشمی دارد، در این باره گفت وگو کردیم.
***

 ابتدا بفرمایید ایده و انگیزه اولیه فیلم و پرداختن به 
شخصیت شهید هاشمی از كجا شکل گرفت؟

در مورد اینکه چه شد ما سراغ شهید علی هاشمی 
رفتی��م، ذکر این مقدمه لازم اس��ت که من به هر حال 
از ۱۸-۱۷ س��الگی فیلمساز فیلم کوتاه بودم و بعد هم 
دستیار کارگردان های بزرگی مثل آقای درویش و آقای 
حاتمی کیا و در عین حال، من خوزستانی و عرب هستم. 
پس بدیهی بود که می توانستم نخستین فیلم سینمایی ام 
را یک فیلم جنگی بس��ازم اما نخستین فیلم سینمایی 
م��ن فیلم »تاج محل« بود که یک فیلم اجتماعی بود و 
در سال ۹۱ ساخته شد. چرا نخستین فیلم من جنگی 
نبود؟ به این دلیل که احس��اس می کردم سال هاس��ت 
جنگ تمام شده و ضرورتی ندارد مجددا به بحث جنگ 
ایران و عراق بپردازیم، چرا که الان دیگر 2 کشور با هم 
دوس��تند، مردمان آنها با هم رفت  وآمد دارند و اصلا در 
یک جبهه قرار دارند. سال ها گذشت و دوستان و عزیزانی 
مدام توصیه می کردند که تو تجربیات و شناخت خوبی 
نسبت به جبهه و جنگ داری. زیستگاه تو و عرب بودن 
تو خیلی به ماجرا کمک می کند. لذا همیشه از من سوال 

می شد چرا در حوزه جنگ فیلم نمی سازی؟ 
اما در جواب س��وال ش��ما باید بگویم من در همین 
فضای عمومی متوجه شدم یک فرمانده ای وجود داشته 
که توانسته ایرانی و عراقی را با هم هماهنگ کند و در یک 
لشکر کنار هم قرار دهد و علیه دیکتاتوری گسترش طلب 
صدام، آنها را به جنگ بیاورد. یعنی تنها فرمانده  ایرانی 
که لشکریانش متش��کل از عرب های ایران، فارس های 
ایران و ش��یعیان عراق بودند، شهید علی هاشمی بود. 
تقید من برای نساختن فیلم جنگی از این جهت بود که 
ممکن است تضادها را بیشتر و بین 2 ملت شکاف ایجاد 
کند اما شخصیت علی هاشمی، به عنوان یک شخصیت 
وحدت بخش بین اقوام ایرانی و وحدت بخش بین ایران 
و عراق، این گسل را ترمیم می کند. علی هاشمی یعنی 
وحدت و به همین دلیل برایم خیلی جذاب ش��د و به 

دنبال ماجرا رفتم. 

 در خانواده و اطرافیان خود كس�انی را داش�تید كه با 
شهید علی هاشمی آشنایی داشته باشند؟

بله، از طریق چند نفر ش��ناخت خوبی پیدا کردیم. 
برخی بودند که با آقای هاش��می و س��پاه سوس��نگرد 
کار می کردن��د، البته خود م��ن در دوران کودکی، مثلا 
اردیبهش��ت 62 به آنجا رفتم. البته شخص شهید علی 
هاشمی را به خاطر ندارم اما خوب یادم هست که بسیار 
نیروهای پرنش��اط، مردمی، دوست داشتنی و ایثارگری 

بودند.
این نکته را مجدد می گویم که علی هاشمی 3 ویژگی 
مهم دارد؛ اول اینکه علی هاشمی فرماندهی بوده که از 
اول جنگ، یعنی س��ال ۱3۵۹ ت��ا 22 روز قبل از پایان 
جنگ، یعنی چهارم تیر ۱36۷، در جنگ بوده و فرماندهی 
می کرده اس��ت. یعنی تا 22 روز قبل از پایان جنگ، در 
منطقه بوده و کار می کرده و می جنگیده و بعد به شهادت 
رسیده است. لذا علی هاشمی تنها سردار شهیدی ا ست 

که از اول جنگ تا آخر جنگ حضور داشته است. 
دوم اینکه او تنها فرماند هی است که ایرانی و عراقی را 
یعنی 2 ملت را به یکدیگر وصل کرده و اصطلاحا زلف شان 

را به هم گره  زده است.
س��وم هم اینکه علی هاشمی خصلتی دارد که مثل 
ی��ک حلقه  واس��ط بین م��ردم و نظام عم��ل می کند؛ 
م��ردم که عرض می کنم اعم از مردم عادی، پابرهنگان، 
قاچاقچی ها، کشاورزها، صیادها و... است. بین همه اینها 
و سیستم نظام، سپاه یا دولت جمهوری اسلامی ایران، 
به عنوان حلقه  واس��ط کار می کرد؛ یعنی یک حلقه ای 

بوده بین مردم و نظام. 
نکته چهارم این اس��ت که علی هاش��می جغرافیای 
جن��گ را عوض کرد. جغرافیای جنگ را چگونه عوض 
کرد؟ به تعبیر بزرگان و همچنین اس��ناد ناطق جنگ، 
جغرافیای جنگ را از خاک و کوه و دشت، برای نخستین 
بار آورد در یک منطقه محالی به نام هور، که یک مرداب 
بزرگ و یک مانع طبیعی برای همه ارتش های کلاسیک 
جهان تلقی می شود. ماهر عبدالرشید، رئیس ستاد صدام، 
می گوید هیچ عقل سلیمی تصور نمی کرد که کسی از 

هور به ما حمله بکند. 
علی هاشمی طراح نخستین عملیات آبی - خاکی 
ایران اس��ت و جغرافیای جنگ را برای نخس��تین بار 
از زمی��ن به آب می ب��رد. نه داخل دریا بلکه به داخل 
هور می برد. هور چیس��ت؟ یک جنگل دریایی. یعنی 
آبراه های باریک که در آن گم می شوید. در دریا امکان 
استفاده از قطب نما هس��ت اما در هور گم می شوید. 
یک چیزهایی در هور وجود دارد به نام تحل که مدام 
تغییر می کنند. در واقع نی های بدون ریشه ای هستند 
که به ش��کل افقی، آبراه ه��ا را می بندند، بعد حرکت 
می کنن��د و آبراه ها دوباره باز می ش��وند. یعنی ش��ما 
س��اعت ۴ بعدازظهر که به آنجا بروید، می بینید آبراه 
باز اس��ت اما مثلا 2 ساعت بعد برمی گردید می بینید 

این نی های افقی آب را بسته اند.
علی هاشمی طرح جنگ از طریق هور را داد و توانست 
آن را با نیروهای خود نیز اجرا کند. خب همین ها چیزهای 
جذابی برای من بود که بروم سراغ شهید علی هاشمی.

 بعد از خیبر هم دوباره می ش�د از هور استفاده كرد؟ 
چون دیگر آن اصل غافلگیری از بین رفته بود و عراق 

می دانست كه ما ممکن است از این موضع وارد شویم.
بله، عملیات بدر هم بود. به علاوه زیرس��اخت نیروی 
دریایی سپاه، عملیات های آبی سپاه مثل والفجر ۸، فتح 
فاو، همه زیرساخت هایش توسط علی هاشمی فراهم شد. 
قرارگاه سری نصرت، بخش مهندسی اش، بخش شناسایی 
و اطلاعاتش و بخش عملیاتش نتیجه  عملیات پربار خیبر 
اس��ت. بعد از آن اس��ت که سپاه شروع می کند به رشد 
کردن در بخش دریایی و آبی که می رسد به آن پیروزی 
2۱ بهمن ۱36۴ در والفجر ۸ و فتح فاو. یعنی 2 س��ال 
بعد از خیبر، والفجر ۸ گرچه به اهداف کاملش نمی رسد 
ولی خیلی مهم اس��ت، خیلی دستاورد بزرگی دارد. فاو 
پالایشگاه دارد و بچه های ما تنها راه دسترسی عراق به 
خلیج فارس را فتح می کنند؛ اینها همه از دستاوردهای 

خیبر است.

  اگر اول فیلم »اس�فند« را می س�اختید و بعد »تاج 
محل« را، باز هم اسفند به این كیفیت امروز درمی آمد؟
ما بعد از تاج محل یک فیلم شهری اجتماعی ساختیم 
به نام »زاپاتا«، مینی سریال هم ساختیم اما فیلمسازی 
همیشه دست خود کارگردان نیست، بلکه دست فضای 
عمومی، تاریخ مملکت، اقتصاد مملکت و خیلی چیزهای 
دیگر هم هست. بله، تجربیات بعد این سال های من روی 
س��اخت اسفند تأثیر داشته اما فضای عمومی آن موقع 
نمی طلبید که فیلم این گونه بسازیم. من نمی دانم الان 
این فیلم خوب اس��ت یا ب��د. می دانم که تمام تلاش و 
قریحه و استعداد و انرژی ام را خودم و گروهم گذاشتیم 

که فیلم با آبرو شود و قابل ارائه باشد.
 چند درصد آن چیزی كه می خواستید و در ذهن تان 

بود محقق شد؟
من خودم راضی ام. ۸0 درصد اهداف اصلی ام را انجام 
دادم. قصه ای با این گستردگی و با این در واقع وسعت 
ک��ه در زم��ان ۱3 ماه و در ش��عاع ۵00 کیلومتر با 6۸ 
شخصیت تعریف می ش��ود، به نظر من زمان بیشتری 
می طلبید و مثلا برایش یک فیلم 3 ساعته لازم بود که 
قشنگ مسائل جا بیفتد. بر اساس تحقیقات و پژوهش ها 
احس��اس می کردم این حسی که قرار است به مخاطب 
انتقال داده ش��ود، روی پرده احتیاج به زمان بیشتری 
دارد. به همین دلیل هم پرده عریض را انتخاب کردیم و 
لوکیشن های زیادی طبق قصه درست کردیم چون پرده 
عریض چشم را خسته نمی کند و وقتی قاب مان اسکوپ 
باشد، تماشاگر اگر فیلم طولانی را با زمان بالا ببیند هم 

کمتر خس��ته می شود. وقتی دوربین زیاد روی 
دست نباشد و پایدار باشد و استیبل باشد، باز 

کمتر خسته می شود. وقتی تنوع لوکیشن 
داشته باشیم، باز کمتر خسته می شود. 

وقتی تنوع رویداد داستانی داشته 
باشیم، باز کمتر خسته می شود. 

وقتی تنوع ش��خصیتی داشته 
باش��یم، یعنی شخصیت های 
مختل��ف، باز کمتر خس��ته 
می ش��ود. تمام این مسائل 
را طراحی و اجرا کردیم که 
بتوانی��م این قصه پرماجرا را 
در زمان بیشتری به مخاطب 
نشان دهیم. الان البته فیلم 
۱۱2 دقیقه است. امیدوارم 
تماشاگر حوصله ارتباط با آن 

را داشته باشد، چون این گونه 
فیلم ها، فیلم های بزرگی هستند. 

در تم��ام دنیا فیلم ه��ای جنگی، 
ژانر جنگ و جاسوس��ی، طچلانی اند. 

چ��ون فیلم اس��فند ترکیب 3 چیز اس��ت، 
یعن��ی در واقع هم جنگی، هم پرتره و هم 
جاسوس��ی، این حوصله می خواهد. الان 

داخ��ل تاریخ س��ینمای جهان ببینید، 
فیلم های این  ش��کلی 3 ساعته است. 
مث��لا »وزارت جن��گ ناجوانمردانه« 
از گای ریچی که جدیدا س��اخته، تا 
فیلم های کلاسیک تری مثل لورنس 
عربستان. هم بحث معمایی - پلیسی 
و هم جنگ فرصت می خواهد. برای 
فرصت داش��تن، تماش��اگرمان باید 
حوصله کند و سازندگان اثر باید چه 

کار کنند؟ همین عرایضی که کردم.
 فیل�م گای ریچ�ی از ای�ن جهت 
موضوعش شبیه شماست كه چرچیل 

به گروهی دستور خاصی می دهد كه اجازه 
دارند یک كارهایی بکنند. اینها با چرچیل 
بستند و از نظر بقیه غیرقانونی هستند. 
البت�ه فرق زیادی هم با فیلم ش�ما دارد، 
چون برای س�رگرمی فقط در آنجا خون 

ریخته می شود.
بله! دقیقا برای ما دیگر برعکس است. 

این  بچه ها سفید می جنگند.
 چطور شد از بازیگر چهره استفاده نکردید؟

ب��رای اینکه برای  ما اصالت فیلم مهم بود. اینها باید 
عرب��ی حرف می زدند. ه��م در انتخاب بازیگران، هم در 
انتخاب لوکیشن ها اصرار داشتیم نگاه راهبردی  و کلان  و 
استراتژیک مان به طراحی پروژه طوری باشد که هم محل 
فیلمبرداری لوکیشن های تقریبا واقعی و صعب العبور و 
سخت خوزستان و مناطق جنگی باشد و هم از بازیگران 
توانمندی اس��تفاده بکنیم که به اصل جنس نزدیک تر 
باشند؛ کسانی که هم درونیات شان و هم باورها و حتی 
شیوه فکری شان به آن آدم ها شبیه باشد. یعنی مثلا رضا 
مسعودی که نقش علی هاشمی را بازی می کند، خودش 
کاراکتری است که بسیار کم حرف است و مثل سیدعلی 
درویش بوده و از لحاظ ش��خصیتی و روحی، بر اساس 

تحقیقات��ی که انج��ام دادم، رضا به درونیات و روحیات 
علی هاش��می نزدیک است. او خودش عرب است و به 
راحتی عربی صحبت می کند. همچنین به عنوان دستیار 
کارگردان های برجسته ای در سینمای ایران، سینما و لنز 
را بخوبی می شناسد. وقتی این طراحی را انجام دادیم، 
برای لوکیشن، لباس و بازیگران، به تبع همین موضوع، 
رضا مس��عودی را تدبیر کردیم. انتخاب او خیلی سخت 
بود، چون معمولا حس��اب ویژه ای روی حضور ستاره ها 
در فیلم ها می ش��ود و از طرفی هزینه های بالایی برای 
س��تاره ها نیاز است. طبیعی است که بقیه بازیگرها هم 
که در واقع بازیگرهای مکمل اطرافش هستند، از جنس 
خودش انتخاب ش��دند. بازیگرانی مانند پیام کاش��انی، 
محمد عسکری، یاس��ین مسعودی، سعید آل عبادی و 
طاهر نیک آزاد، همه بازیگران توانمند تئاتر و تلویزیون 
هستند که کمتر شناخته شده اند اما خوزستانی اند و به 

شخصیت ها نزدیک ترند.
 چقدر غیر از خود هاشمی باقی شخصیت ها رویدادها 

واقعی است؟
م��ا ۷0 درص��د کل داس��تان وقای��ع و رویداده��ا و 
لوکیشن ها را بر اساس واقعیت و پژوهش شکل داد یم. 
در نهای��ت 30 درصد تخیل و درام اس��ت که به خاطر 
سینما سعی کردیم با واقعیت ترکیب کنیم. یعنی این 
فیلم ترکیبی از تحقیقات و تخیل است که تحقیقات و 
خاطرات ۷0 درصد آن را تشکیل می دهند و 30 درصدش 

به هر حال درام است.
 فکر می كنید مخاطبان فیلم شما چه كسانی باشند؟ 
یعنی بدون ستاره می شود چنین فیلمی را به عموم 

مردم معرفی كرد؟
فک��ر می کن��م مخاط��ب فیل��م م��ا 
تماشاگرانی هس��تند که باید به سالن 
بیاین��د. چون س��تاره نداریم س��خت 
است پای ش��ان را به سالن بکشانیم 
اما اگ��ر بیایند راضی بیرون خواهند 
رفت. تصور می کنم با توجه به تنوع 
داستانی، لوکیشنی و بصری فیلم و 
نو بودن داستان، چون از دل پژوهش 
بیرون آمده، جذابیت هایی برای خیلی 
از مخاطبان دارد. این داستان هنوز لو 
نرفته اس��ت. به هر حال اینها اسنادی 
بوده که هنوز سر زبان ها نیفتاده و مردم 
چیزی از محتوای  آن نمی دانند. اگر بتوانیم 
تماشاچیان را به سالن سینما بکشانیم و آنها 
بتوانند با فیلم ارتباط برقرار کنند و حتی سرگرم 
شوند، خواهند دید که این روایت چقدر تازه است. 
 یعن�ی فیلم اطلاعاتی ارائه می دهد كه تاكنون 

اصلاً كسی به آنها دسترسی نداشته است؟
این نخستین بار است که مسائل و چگونگی 
راه ان��دازی یک جنگ و به قول من، پیش تولید 
ی��ک عملیات ب��زرگ را با جزئی��ات، به کمک 
زحماتی که بچه های تحقیق و پژوهش و خودم 
کشیدیم و همکاری ای که یاران شهید و بویژه 
خانواده شهید کردند به تصویر می کشیم. جا 
دارد تشکر کنم از یاران شهید، از فرماندهان 
بالادس��تی اش ت��ا نیروهای زیردس��تش و 
خان��واده اش که خیلی م��ن و فیلم را یاری 
کردند تا بتوانیم مسائل را برای نخستین بار 

در سینما نشان دهیم.
 بد نیست یادی هم كنیم از مرحوم جلیل 
شعبانی كه تهیه كننده فیلم شما بود و حالا 
موقع نمایش اثرش در جش�نواره، دیگر بین 

ما نیست.
این فیلم س��اخته نمی شد مگر با انگیزه و اراده 
مرحوم جلیل شعبانی که چند ماه پیش به رحمت 
خدا رفت. ان ش��اءالله خداوند او را با علی هاش��می 
محش��ور کند. آقای ش��عبانی خودش تحصیلکرده 
سینما بود و تهیه کننده ای بسیار فرهیخته و سینمایی 
بود. فیلمب��رداری خوانده بود و متأس��فانه قبل از 

جشنواره ایشان را از دست دادیم.


